
 
 
 

Foreword 

The 2006 program witnessed important changes and impressive progress and 
achievements in the health sector.  Perhaps one of the more important achievements was 
the implementation of the "Health System Improvements Plan". This is the outcome of a 
comprehensive evaluation of health status in Bahrain, conducted in 2005, bench marked 
with the health systems in six countries worldwide (Germany, Iceland, Netherlands, 
Norway, Singapore, and United Kingdom) plus the GCC countries.  

This enables us today to measure success indicators by using scientific methods, increase 
patient's choice and provide excellent health care services to all citizens through 
hospitals, clinics and health centers. This is clearly noticeable in the reduction in 
mortality rates especially infant mortality rate down to 7.6 per 1000 live births in 2006 
and maternal death rate down to 13.3 per 100,000 live births. Additionally, life 
expectancy at birth increased to 74.8 years and the immunization coverage against 
infectious diseases was greater than 98%. Credit for these improvements must be 
attributed to the Ministry workforce who work tirelessly towards advancing the quality 
of health services in the Kingdom, and to our much enhanced patient centric planning 
processes. 

In spite of all the accomplishments, health care is threaten by enormous new challenges, 
not only in Bahrain but globally, such as the aging and growing population, demands for 
access to new technology, unexpected inflation in the costs of health services to the 
individual, nationally and worldwide. Our efforts are now focused on facing these 
challenges taking into consideration implementation priorities that maximize benefits to 
the general public. One such priority is minimizing deaths resulting from leading causes, 
specifically Cardio Vascular Diseases, Diabetics, Cancer, and accidents, by improving 
preventive and curative services, and by improving intensive care at Accident and 
Emergency. 

The prevention of communicable and non-communicable diseases begins before birth. 
Therefore, we should organize our health care program based on our life cycle, starting 
with pregnancy, breast feeding, child nutrition, and thereafter throughout life until our 
old age. Perhaps one of the more successful measures is the opening of health centers in 
the evening, in all Governorates in the Kingdom, including access to laboratory and 
dental services, to increase accessibility to health care. This step will be followed by 
setting performance measures to guarantee continuous quality improvement. 

 
  مــقديت 

  

حيث تѧم  . من العمل والعطاء في القطاع الصحي        متغيرات وأحداث مثيرة و مزيداً     2006شهدت أجندة عام    
رسم ووضع وتنفيذ خطة تطوير النظѧام الѧصحي بعѧد التقيѧيم الѧشامل للوضѧع الѧصحي فѧي المملكѧة فѧي عѧام                  

وأيѧѧسلندا وهولنѧѧدا والنѧѧرويج  ألمانيѧѧا  ( مقارنѧѧة بѧѧأداء أنظمѧѧة الرعايѧѧة الѧѧصحية فѧѧي سѧѧت دول عالميѧѧة   2005
خرجѧѧت بعѧѧدها . ، إضѧѧافة إلѧѧى دول مجلѧѧس التعѧѧاون لѧѧدول الخلѧѧيج العربيѧѧة  )  وسѧѧنغافورة والمملكѧѧة المتحѧѧدة 

الوزارة بآليѧة تمكننѧا مѧن قيѧاس مؤشѧرات النجѧاح بأسѧاليب علميѧة مدروسѧة، وتنѧوع وزيѧادة فرصѧة اختيѧار                         
المستѧشفيات والعيѧادات        علѧى أرض الواقѧع فѧي       مقدمي الخدمات الصحية، وتحقيѧق التميѧز ليلمѧسه المѧواطن          

  . والمراآز الصحية

لقد باتت انجازاتنا واضحة للعيان من خلال انخفاض معدلات الوفيات وخѧصوصاً وفيѧات الأطفѧال الرضѧع                
 100,000 لكѧل    13.3 لكѧل مولѧود حѧي، ووفيѧات الأمومѧة            7.6حيث بلغ معدل الوفيѧات الرضѧع هѧذا العѧام            

 سѧنة، آمѧا بلغѧت نѧسبة         74.8، وارتفاع متوسѧط توقѧع الحيѧاة عنѧد الѧولادة إلѧى               )ة فقط حالتي وفا (مولود حي   
الوزارة التي  لا تعرف        ويرجع الفضل للكوادر العاملة في       %.98التطعيم ضد الأمراض السارية أآثر من       

للمنهجيѧѧة مѧѧسيرة خѧѧدماتنا الѧѧصحية ، و   الكلѧѧل ، فهѧѧم الجنѧѧود الحقيقيѧѧون لكѧѧل خطѧѧوة نخطوهѧѧا إلѧѧى الأمѧѧام فѧѧي 
  المتبعѧѧة والتخطѧѧيط الإسѧѧتراتيجي القѧѧائم علѧѧى دراسѧѧة وتѧѧشخيص الوضѧѧع الѧѧصحي الѧѧراهن  وتحليلѧѧه وفقѧѧاً        

عمليѧѧة تطѧѧوير مѧѧستوى الخѧѧدمات الѧѧصحية     ورصѧѧد أولويѧѧات الѧѧوزارة للإسѧѧراع فѧѧي    لاحتياجѧѧات المرضѧѧى، 
  . المقدمة والارتقاء بجودتها

عدد مѧن التحѧديات التѧي تهѧدد الأنظمѧة الѧصحية، لѧيس فѧي             وعلى الرغم مما حققناه من إنجازات تبقى هناك         
مملكѧѧة البحѧѧرين وحѧѧسب بѧѧل فѧѧي جميѧѧع دول العѧѧالم، منهѧѧا الارتفѧѧاع المتوقѧѧع لتكلفѧѧة الخѧѧدمات الѧѧصحية للفѧѧرد  
إقليميѧѧاً وعالميѧѧاً، والارتفѧѧاع المѧѧستمر فѧѧي معѧѧدلات الأمѧѧراض الѧѧسارية والمزمنѧѧة نتيجѧѧة أنمѧѧاط الحيѧѧاة الغيѧѧر   

من الضروري أن تنصب الجهود لمواجهة تلك التحديات مع مراعاة أولويѧات التنفيѧذ              ومن هنا بات    . صحية
بمѧѧا يعѧѧود علѧѧى المѧѧواطن بالمنفعѧѧة، ومѧѧن أهمهѧѧا تطѧѧوير خѧѧدمات وحѧѧدة الطѧѧوارئ بمجمѧѧع الѧѧسلمانية الطبѧѧي     

مѧن  لمواآبة المعايير العالمية، و الإدراك بأهمية المبادرة للعمѧل الآن علѧى أمѧل جنѧي ثمارهѧا فѧي المѧستقبل                       
  .  خلال توسعة الطاقة الاستيعابية للطوارئ والخدمات التشخيصية والمرافق التابعة لها

ولذلك ينبغي أن   . إن عملية الوقاية من الأمراض غير السارية ومكافحتها، إنما تبدأ من قبل أن يولد الإنسان              
  ل إلى مرحلة الرضاعة وتغذيةننظِّم جهودنا على أساس الدورة الحياتية، التي تبدأ مع بداية الحمل ثم تنتق

  

 
 



Throughout our lives, a healthy diet and active lifestyle are the most important elements to 
maintaining fitness. With this in mind, we have focused on preventive health care by 
improving and enhancing services provided at primary health care in particular. It is our 
obligation and duty to achieve the best possible health services based on solid predefined 
scientific knowledge. Our children and future generations will not be able to make correct 
decisions unless they are aware of, and believe in health and healthy lifestyle concepts. 
Raising such awareness could be achieved by establishing a Health Promotion Council with 
representatives from Ministry of Health, Municipalities, and Governorates, and through 
intensified campaigns in schools curriculums, Media…etc. 

 Human resource development within the Ministry of Health and other medical facilities was 
among our priorities, to ensure continuous improvement in health care delivery. The Ministry 
implemented an improvement plan for the College of  Health Sciences through various vital 
development projects, coordinated through the Economic Development Board. The major 
objectives of this plan are to extend the nursing and allied health course curriculum towards a 
higher level of graduation, and to attract an increase of student intake. These objectives are 
designed to meet both Government and private health sector requirements.  

I am convinced that investing in health is vital to achieve our future strategic goals. With this 
in mind, the Ministry works in partnership at different levels with governmental and non-
governmental organizations. The Ministry collaborates at a strategic level with stakeholders 
and international organizations under the umbrella of "Health for all", to expand health gains, 
achievements and enforcement of regulations, as well as establishing effective, efficient and 
transparent Health care systems.   

It is our pleasure to present the 26th edition of the Health Statistics report, for the year 2006. In 
this edition data are presented more by gender and nationality than in previous versions. The 
report shows in brief the health achievements during the past year. We are proud to announce 
that Bahrain was one of the countries that succeeded in eradicating poliomyelitis and 
decreasing incidence rate of many communicable and hereditary diseases. This remarkable 
accomplishment was due to the continuous efforts toward expanding the immunization 
programs, health services coverage and premarital examination in primary health care.   

Finally, we would like to reiterate our thanks to the Kingdoms' Leadership and to our team 
that worked with us faithfully and devotedly. We will never stop striving for a better 
tomorrow with God’s blessing. We will focus our efforts in the coming years towards 
improvement across the Healthcare industry and provision of effective Healthcare for all. 

 

 

Dr. Nada Abbas Hafadh 
Minister of Health 
 

 
ذا أولينѧا اهتماماتنѧا لتطѧوير الخѧدمات الوقائيѧة      لѧ . الطفل، ومن بعد ذلك التقدم في العمر حتى سѧن الѧشيخوخة       

 ولعѧل مѧن ابѧرز خطواتنѧا الناجحѧة آѧان افتتѧاح المراآѧز الѧصحية                    .والرعاية الصحية الأوليѧة بѧشكل خѧاص       
وسيتبع تلك الخطوة توفير آامل الخدمات الѧصحية للمѧواطنين              .آافة محافظات البحرين     للفترة المسائية في  

 وقد شمل افتتاح المراآѧز أقѧسام الأسѧنان والمختبѧرات       . المملكة   ل المراآز الصحية في   آل الأوقات في آ      في
   . تقدم صباحا   الطبية وتقديم خدمات مماثلة آالتي

إن من أهم مقوِّمات اجتياز جميع مراحل العمѧر حتѧى سѧنواته المتقدمѧة فѧي صѧحة وعافيѧة آالأآѧل الѧصحي                          
ينا الالتزامُ والواجب تجاه أنفسنا، وتجاه أولادنѧا، أن نѧساعدهم علѧى             مما يفرض عل    .والحياة اليومية النشطة  

بلوغ أفضل حياة ممكنة صحياً وعملياً، وأن نعينهم على اختيѧار أنمѧاط الحيѧاة الѧصحية، والعѧادات الѧصحية                     
ولѧѧن يكѧѧون فѧѧي مقѧѧدور أبنائنѧѧا والأجيѧѧال المقبلѧѧة أن يتخѧѧذوا  . القائمѧѧة علѧѧى أسѧѧاس متѧѧين مѧѧن المعرفѧѧة العلميѧѧة 

لقرارات الصائبة، ما لم تكن مفاهيم الصحة والحياة الصحية مغروسة فѧي أعمѧاقهم منѧذ الѧصغر مѧن خѧلال        ا
تشكيل مجلس تعزيز الصحة يتكون أعضاءه ممثلين عن وزارة الصحة، والمحافظѧات ، و رؤسѧاء مجѧالس         

عѧѧلام والأنديѧѧة إضѧѧافة إلѧѧى تكثيѧѧف حمѧѧلات التثقيѧѧف الѧѧصحي والتوعيѧѧة فѧѧي المنѧѧاهج الدراسѧѧية والإ. البلѧѧديات
  .ولاسيما المنابر

ودعمѧاً لهѧذا    . واني على يقين بأن الاستثمار في الصحة يعد أمѧراً جوهريѧاً لبلѧوغ المرامѧي التنمويѧة للألفيѧة                     
التوجѧѧه، لѧѧم تتѧѧوانى وزارة الѧѧصحة فѧѧي دعѧѧوة جميѧѧع مقѧѧدمي الخѧѧدمات فѧѧي مختلѧѧف القطاعѧѧات الحكوميѧѧة          

لمجتمѧѧع وشѧѧرآات التمويѧѧل علѧѧى المѧѧستوى الإسѧѧتراتيجي    ومѧѧشارآة اوالخاصѧѧة والأهليѧѧة للعمѧѧل متكѧѧاتفين   
، لتوسѧيع مѧا اآتѧسبناه مѧن إنجѧازات وتعزيѧزات فѧي مجѧال         " الѧصحة للجميѧع  "والتنسيق الكامل تحѧت مظلѧة      

  .خدمات الرعاية الصحية، وإقامة نظم صحية تتسم بالفعالية والشفافية والكفاءة

رية تطѧѧوير آفѧѧاءة المѧѧوارد البѧѧشرية بمѧѧا فѧѧي ذلѧѧك أولويѧѧات الѧѧوزارة التطويريѧѧة خطѧѧة لاسѧѧتمرا آمѧѧا تѧѧضمنت 
مخرجات وبرامج آلية العلوم الصحية بالتعاون والتنسيق مع مجلس التنمية الاقتѧصادية،  عѧن طريѧق خلѧق        

يتم من خلالها إعداد الكفاءات الفنية والتمريضية المناسبة لتلبية احتياجѧات القطѧاع        مشاريع تطويرية حيوية    
 بالإضѧѧافة إلѧѧى توسѧѧيع الطاقѧѧة الاسѧѧتيعابية للكليѧѧة وذلѧѧك بفѧѧتح     . آѧѧل علѧѧى حѧѧده الѧѧصحي الحكѧѧومي والخѧѧاص 

  .  ينضمون للكلية سنوياً الفصول المسائية لقبول أآبر عدد ممكن من الطلبة البحرينيين الذين

 
  

  ندى عباس حفاظ ةالدكتور

   الصحةةوزير

  
 


